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کنعانی مقدم فعال سیاسی اصولگرا:

ارجاع لایحه عفاف به کمیسیون مشترک یعنی 
نمایندگان از اقناع افکار عمومی اطمینان ندارند

سرویس سیاسی- حســین کنعانی مقدم فعال 
سیاســی اصولگرا در پاسخ به این سوال که طبق نظر 
مجلس، لایحه حجاب و عفاف مشمول اصل ۸۵ قانون 
اساســی شده و برای تصویب به کمیسیون حقوقی و 
قضایی ارجاع داده شــد این موضــوع چه تاثیری در 
رونــد تصویب لایحه دارد، گفــت: در اولین گام در 
رابطــه با لایحه حجاب و عفاف به نظر می رســد این 
تصمیم، بدون در نظر گرفتن افکار عمومی انجام شده 
و نمایندگانــی که به این روش رأی دادند اعتمادی به 
لایحه خودشــان هم که یک فوریت آن تصویب شده 
ندارند. به خاطر اینکه می ترسند مفادی که در این لایحه 
است در صحن علنی مورد چالش و مناقشه قرار بگیرد 

و قاعدتا روی افکار عمومی تأثیر منفی بگذارد.
وی افــزود: بــرای فــرار از روش هــای عادی 
درخصوص قانونی که همه افراد کشور را دربرمی گیرد 
و قانونی نیست که فقط برای بخشی از جامعه تصویب 
شود، قاعدتا این لایحه باید برای اقناع افکار عمومی در 
صحن علنی بررســی می شد. این رفتار نشان می دهد، 
خود کســانی که از این لایحه دفاع می کنند، اطمینانی 
به اینکه ایــن لایحه بتواند افکار عمومی را اقناع کند، 
ندارند و به همین خاطر در پستوخانه مجلس به دنبال 
تصویب آن هستند. کنعانی مقدم در پاسخ به این سوال 
که معایب و مزایای این لایحه در کجاست که مجلس 
تصمیم گرفت آن را به اصل ۸۵ ارجاع دهد، گفت: یکی 
از مزایای تمام لوایح، قوانین و طرح هایی که در مجلس 
تصویب می  شود این است که به برخورد سلیقه ای پایان 
داده و این مسأله را قانونمند می کند. مشروط بر اینکه 
وقتی قانون وضع می شــود برخاسته از همه سلیقه ها 
و گرایش های سیاســی و یکجانبه نباشد. به دلیل آنکه 
فصل الخطاب در همه مسائل کشور قانون است، وقتی 
قانونی وضع می شــود، دیگر کسی نمی تواند برخورد 
سلیقه ای، خطی یا جناحی با مسائل کشور به ویژه در 

مسأله حجاب و عفاف داشته باشد. 
وی تصریح کرد: وقتی من لایحه را خواندم برای 
یکی از نمایندگان مجلس نوشــتم به نظر می رسد این 
لایحه خیلی مفصل تر از قانون اساســی است. بررسی 
مفاد و ریزه کاری هایی که دارد، تعیین و تکلیف هایی که 
برای تمام ارکان نظام  از قوه قضائیه گرفته تا قوه مجریه 
و حتی نیروهای نظامی و انتظامی مشخص کرده، برای 
همه ممکن است قانون وضع شود، اما مسائل اجرایی 
در آن دیده نشــده است. به نظر می رسد بیشتر آمال و 
آرزوهای بعضی از گروه های سیاســی در این لایحه 
آمده اســت تا یک لایحه جامع الاطراف و لازم الاجرا 
که در صحنه عمل هم قابلیت اجرا داشــته باشد. چون 
در بعضــی از قوانین که وضع می کنیم، فقط دیگران را 
مجرم قلمداد می کنیم و با مجرم شناختن دیگران عملا 
بخشی از جامعه را از فعالیت های اجتماعی – سیاسی 
یا فرهنگی کشور به خاطر جرم انگاری هایی که صورت 

می گیرد، منع می کنیم.
این فعال سیاسی در پاسخ به این سوال که به نظر 

شــما تصویب این لایحه چه تأثیــری بر جامعه دارد، 
گفت: به طور مثال قانونی برای جمع کردن ماهواره ها 
وضع شد، یک مدت با شدت و حدت این قانون را در 
معرض اجرا قرار می دهند و بعد که با مخالفت ها مواجه 
می شــوند کم کم قانون کمرنگ شــده و از رده خارج 
می شــود. کنعانی مقدم در پاسخ به این سوال که فکر 
می کنید این لایحه دستخوش تغییراتی خواهد شد زیرا 
برخی از نمایندگان اعلام کردند نباید درباره موضوع 
حجاب و عفاف عجولانه تصمیم گیری شــود، گفت: 
خیر. اعضای کمیســیون ماده ۸۵ همان هایی هستند 
کــه این قانون را جمع بندی کردنــد. اما من می گویم 
سرهم بندی اش کردند و قاعدتا ممکن است در مورد 
همیــن قانون با تغییرات خیلی جزئی با فشــار افکار 
عمومی از شدت و ضعف آن کم شود، اما شاکله قانون 
همان است که مطرح کردند و این موضوع دستپخت 
کسانی است که در کمیسیون حضور دارند. نکته ای که 
بحث قانون حجاب و عفاف دارد این اســت که بحث 
حجاب و عفاف یک مقوله فرهنگی بوده و از دو جنبه 
قانونی و شــرعی قابل بررسی است. قاعدتا در بحث 
شرعی شورای نگهبان دقت نظر دارد، فقها و علمای ما 
در این خصوص باید به یک اجماعی برسند و فتاوایی 
که در این خصوص داده می شود، برای مقلدین مراجع 
تقلید ما لازم الاجرا است. ممکن است در این خصوص 
اختلاف نظرها و اختلاف  فتاوایی وجود داشته باشد، اما 
اینکه در بحث قانونی بیاییم ۹۰ درصد جامعه را درگیر 
قانونی با این وســعت کنیم و با جرم انگاری، تکالیفی 
برای ســازمان ها و مراکز مختلف قرار بدهیم، به نظر 
می رسد ما وارد یک چالش جدی می شویم که کنترل 
آن کاملا مشروط خواهد بود و نیاز به زمان و دقت نظر 

دستگاه های اجرایی دارد که سلیقه ای برخورد نکنند و 
به دنبال ایجاد تنش و چالش در درون جامعه نباشند.

کنعانی مقدم دربــاره اینکه برخی می گویند چرا 
مجلــس به جای حل مســائل معیشــتی و اقتصادی 
که درصد بســیاری از مردم با آن مواجه هســتند، به 
موضوعاتی مانند حجاب و عفاف که مقوله فرهنگی 
است می پردازد، اشکال کار در کجاست، گفت: اتفاقا 
نماینده مجلسی از من نظر خواست، گفتم اگر مجلس 
آنقدر قدرتمند است که چنین قانونی با این همه ابعاد 
و نقطه نظرات مخالف در کشور، به تصویب برساند و 
اجرا کند، چرا این توان را بر این نمی گذارد تا در مقابل 
گرانی، تورم، مشــکلات اقتصادی، رفع موانع تولید 
اقدامی کند و آن را پایه و اســاس قدرت مجلس قرار 
نمی دهد؟ اگر مجلس ناتوان اســت، پس این قانون را 
هم نمی تواند به خوبی به سرانجام برساند. اگر توانمند 
است، اولویت ما مسائل معیشتی مردم است که مجلس 

باید با تمام قوا به آن بپردازد.
این فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ به این سوال 
که آیا مجلس می تواند در حوزه مسائل معیشتی مردم 
هم اینگونه تصمیم گیری کند، گفت: کار از قانونگذاری 
در این زمینه ها گذشته است. آقای قالیباف هم صحبتی 
کردند و گفتند باید برای مسائل اقتصادی تصمیمات 
سخت گرفت. باید گفت مشکل ما گرفتن تصمیمات 
سخت نیست، خیلی از تصمیمات سخت را گرفتیم، 
مشــکل ما این است که کسی نیست آن تصمیمات را 
اجرایی کند. هرکسی می آید آن کار دیگر می کند. به نظر 
می  آید با این شیوه هایی که ما در مسائل اجرایی کشور 
دنبال می کنیم، حفظ وضعیت موجود مطلوب ترین راه 

برای مسئولین است.

یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: قاعدتا لایحه عفاف و حجاب باید برای اقناع افکار عمومی در صحن علنی بررسی می شد. این رفتار نشان می دهد، خود کسانی
 که از این لایحه دفاع می کنند، اطمینانی ندارند که این لایحه بتواند افکار عمومی را اقناع کند و به همین خاطر در پستوخانه مجلس به دنبال تصویب آن هستند.

 اگــر مجلــس ناتــوان اســت، پــس ایــن قانــون را هــم نمی توانــد بــه 
خوبــی بــه ســرانجام برســاند. اگــر توانمنــد اســت، اولویــت ما مســائل 
معیشــتی مــردم اســت کــه مجلــس بایــد بــا تمــام قــوا بــه آن بپــردازد.

سرویس سیاسی -عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس گفت: در پایان بررسی 
لایحه حجــاب و عفــاف، مصوبات 
کمیسیون بارگزاری می شود و تا زمانی 
که نمایندگان مصوبه را نبینند، به زمان 
آن رأی نخواهنــد داد و اگر نمایندگان 
قبول نکنند می توانند آن را پس بگیرند.

امیرحســین بانکی پور فرد عضو 
کمیســیون فرهنگی مجلس شورای 
اســلامی درخصــوص انتقــادات و 
نگرانی هــا نســبت به لایحــه عفاف 
و حجاب و شــیوه رسیدگی براســاس اصل ۸۵ قانون اساسی، گفت: این لایحه 
جمع سپاری شده و همه نظر دادند، یعنی عام و خاص. فکر نکنم لایحه و طرحی 
را به اندازه این لایحه مردم بشناسند. وی ادامه داد: یعنی شما نگاه می کنید تمام مواد 
آن را همه دارند می خوانند، نظر می دهند و نظرات دارد اعمال می شود؛ یعنی هرچه 
کارشناســان تا الان نظر دادند، این لایحه با نظراتی که صاحب نظران ارائه کردند، 
مرتب پویایی داشته است. عضو کمیسیون فرهنگی مجلس تاکید کرد: اکنون که 
بررسی آن در کمیسیون قضایی و حقوقی در حال انجام است هم همینطور است 
و موضوع محرمانه ای در کار نیســت. در پایان هم زمانی که بررسی و تصویب به 
اتمام رسید، مجددا ]مصوبات[ بارگزاری می شود و تا زمانی که نمایندگان مصوبه 
را نبینند به زمان ]اجرای[ آن رأی نخواهند داد و اگر نمایندگان قبول نکنند، می توانند 
پس بگیرند. وی در پاسخ به این سوال که »یعنی بعد از پایان بررسی هم می توانند 
اصل ۸۵ی شدن لایحه را پس بگیرند؟«، عنوان کرد: اصلا می توانند بگویند که ما 
زمــان اجــرا را رأی نمی دهیم و پس بگیرند.  بانکی پور در واکنش به این انتقاد که 
»گفته می شود اعضای کمیسیون ۱۱ نفر هستند و با دو سوم آراء یعنی ۸ نفر مواد 
این گزارش تصویب خواهد شد«، اظهار داشت: ببینید من خودم عضو کمیسیون 
فرهنگی هستم و شاهد بودم که در جریان بررسی و آماده شدن گزارش روی لایحه 
از کمیسیون های مختلف مجلس می آمدند و فضای خیلی آزاد و خوبی برای بیان 
نظرات و دغدغه ها وجود داشت و موضوع منحصر به اعضای کمیسیون نبود. در 
کمیسیون ها هر کســی آزاد است از نمایندگان بیاید و حضور داشته باشد، نه تنها 
نمایندگان بلکه از دستگاه ها می آیند و حضور پیدا می کنند، یعنی از این بابت هیچ 
مشکلی نیست. وی ادامه داد: اتفاقا اصلا برای این لایحه در این شکل بهتر می شود 
نظرات را آورد، نمایندگان ۱۵۰۰ نظر ثبت کرده بودند اگر قرار بود در صحن مطرح 
شود حداکثر ۵۰-۶۰ پیشنهاد را اجازه می دادند در صحن مطرح شود که از این تعداد 
هم مواردی رأی نمی آورد اما در همین یک هفته ای که لایحه بررسی شد، نشستیم 
و تمام ۱۵۰۰ نظر را مطالعه کردیم که بیش از ۱۰۰ مورد از آن ها خوب بود و اعمال 

کردیم، اصلا در صحن مجلس نمی شد این کار را انجام دهیم.
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس افزود: آن هایی که دارند مخالفت می کنند با 
اصل قضیه مخالف هستند و نمی خواهند مجلس روی این لایحه تصمیم بگیرد، 
یک ســری هم چون اطلاع ندارند در جو آن هــا قرار می گیرند. در حالیکه اصل 
جریان مخالفت این است که نمی خواهند لایحه حجاب و عفاف تصویب شود، 
چرا؟ چون می خواهند وضعیت عفاف و حجاب همینطور باقی بماند. البته بعضی 
از افراد ندانسته در این فضا قرار می گیرند. بانکی پور در پاسخ به این سوال که »از 
آنجا که این لایحه از ســوی قوه قضاییه در ۹ ماده تدوین و از جانب دولت در ۱۵ 
ماده به مجلس ارسال شده است، به نظر شما احتمال مخالفت قوه قضائیه وجود 
ندارد؟«، گفت: خیر، مرحله به مرحله آن ها در جریان بودند و تایید می کردند، یعنی 

همه چیز با تایید دولت و قوه قضاییه انجام شد.

سرویس سیاسی - معاون اجرایی رئیس جمهور گفت: در دولت مصلحت 
کلان کشور را در نظر گرفته و وارد بازی های سیاسی نمی شویم.

محســن منصوری در اجلاسیه ملی مردمی سازی دولت با بیان اینکه تثبیت 
حاکمیت واحد یکی از مهمترین دستاوردهای دولت است، اظهار کرد: حاکمیت 
دوگانه پیش از این به کشور ضربه زده است اما این دولت خود را سرباز ولایت می 
داند. وی ادامه داد: ما در دولت مصلحت کلان کشور را در نظر گرفته و وارد بازی 
های سیاسی نمی شویم مثلا در مورد معاون سیاسی وزیر کشور دولت خیلی حرف 
دارد ولی به خاطر آرامش کشور سکوت کرد. توصیه رهبری هم این است که بین 
قوا اختلاف ایجاد نشود. برنامه ریزی کرده بودند که اتفاقی شبیه یکشنبه سیاه رخ 

دهد ولی برای دولت، مصلحت کشور اهمیت دارد.
معاون اجرایی رئیس جمهور همچنین از نتایج نخستین جلسه رفع موانع تولید 
که با حضور رئیس جمهور برگزار شــده بود، گزارشی ارائه داد.محسن منصوری 
درخصوص نتایج نخستین جلسه رفع موانع تولید خطاب به رییسی اظهارداشت: به 
واسطه حضور جنابعالی و دستورات مستقیمی که دارید و البته پیگیری آقایان وزرا و 
اعضای هیات دولت، شکرخدا خیلی از مسائل و مشکلاتی که ممکن هست حل و 
فصل آن ها چندین ماه به طول بیانجامد در عرض چند روز حل و فصل می شود و 
از این جنس برخی مواردی است که در جلسه قبل خدمت رسیدند، به عنوان مثال 
شرکت زامیاد که حدود ۲۰ هزار خودروی نیسان تولید کرده بودند و مدت ها معطل 
بودند.وی گفت: اگر حداقل ضریب اشتغال این خودرو ها را ۲ نفر در نظر بگیریم، 
یعنی حدود ۴۰ هزار نفر اشــتغال زایی، حدود ۱۰ هزار خودرو از این ها در حال 
شماره گذاری است و این به معنای یک اتفاق مهم در حوزه تولید و اشتغال است.

معاون اجرایی رئیس جمهور ادامه داد: در موضوع بهیار صنعت اولا جلساتی 
را با این عزیزان در وزارت بهداشت و درمان داشتیم و توافقی در خصوص خرید 
دستگاه های شتاب دهنده اتفاق افتاد، در حوزه گمرک هم یک قرارداد ۵۰ دستگاهی 
برای آشکار سازی کانتیری یا همان »ایکس ری« بین معاونت علمی و گمرک منعقد 
شد که انشاالله شرکت بهیار صنعت آن را پیگیری میکند تا اجرایی و عملیاتی شود.
منصوری در خصوص شرکت لبنیات کاله هم افزود: آقای علی آبادی از این کارخانه 
بازدید داشتند و جلسه ای هم با حضور معاونت اعتباری بانک مرکزی و معاونت 
بانکی وزارت اقتصادی و ۱۰ بانک عامل سراسر کشور برگزار شد تا تسهیلاتی که 

متقاضی بودند به صورت سندیکایی انجام شود.
وی ادامه داد: مجموعه فولاد بافق که جنابعالی هم قبلا از آن بازدید داشتید، با 
پیگیری آقای فرزین مقدمات کار طی شده است و فردا هم یک جلسه حضوری 
دارند و مســیر شــورای پول و اعتبار هم در حال دنبال شدن است و انشاالله کمتر 
از یکماه آن گره ای که در مسیر بوده، باز خواهد شد.معاون اجرایی رئیس جمهور 
تصریح کرد: دو مجموعه »شیشه کاوه و کارخانه صنایع راه دور ایران« که در استان 
فارس هم بود، مسیر حل مساله آن ها در حال انجام است و کار ها در حال پیگیری 
است.منصوری افزود: بنابراین، در هر ۶ مورد به لطف خدا کار دنبال شده، ۳ تا ۴ 
مورد از آن ها تقریبا مسائلشان به طور کامل حل شده و دو مورد هم در مسیر اجرا 
هست.در دومین جلسه رفع مشکلات خاص تولیدکنندگان که به فاصله دو هفته از 
برگزاری جلسه اول برگزار شد ریاست جمهوری میزبان مدیران ۵ شرکت تولیدی، 
صنعتی و تعاونی کشــور بود و در نشست هایی جداگانه با مدیران این شرکت ها 
در جریان مشکلات این واحد های تولیدی، صنعتی و تعاونی قرار گرفت.در این 
جلسه مدیران شرکت های »هلدینگ پیشران الکتریک شریف )توسن خودرو(«، 
»کارخانجات صنایع کاغذی زاگرس«، »پروژه مسکن سبحان قرچک«، »شرکت 
سرجین بافت بهبهانی« و »شرکت ایران ترانسفو« در حضور وزرای صنعت، معدن و 
تجارت، راه و شهرسازی و نیرو، رئیس کل بانک مرکزی، رئیس سازمان استاندارد و 
رئیس سازمان تعزیرات حکومتی در دیدار با دکتر رئیسی به بیان مسائل و مشکلات 

شرکت های تولیدی و صنعتی خود پرداختند.

ســرویس سیاســی - دبیرکل 
حزب موتلفه گفت: با پیش ثبت نام ها 
فرصت ۶ ماهه ای به شــورای نگهبان 
برای بررسی صلاحیت ها داده می شود 

که از آن استقبال می کنیم.
اسدالله بادامچیان دبیرکل حزب 
موتلفه اسلامی با اشاره به پیش ثبت نام 
انتخابات مجلس، اظهار داشت: در حال 
حاضر بسیاری از اعضای حزب موتلفه 
ثبت نام کردند و از ما می پرسند که برنامه 
شــما چیست که ما هم می گوئیم افراد 

شاخص تر و اصلح را که به پارامترهای نظام نزدیک تر هستند، انتخاب می کنیم که 
در نهایت مجلس دوازدهم مجلس شایسته ترین ها شود.

وی ادامه داد: در انتخابات مجلس دوازدهم شــاهد تکثر حضور کاندیداها 
هستیم، اما به نظر شاهد وحدت در ارائه لیست های واحد نیستیم. در حال حاضر 
همــه به صحنه آمــده اند و ثبت نام کردند تا نظرات خود را مطرح می کنند و این 
باعث می شود فضای پرشور انتخاباتی داشته باشیم تا مردم به خوبی نمایندگان خود 
را انتخاب کنند. این فعال سیاسی اصولگرا در ادامه بیان کرد: در مورد شروع پیش 
ثبت نام ها در انتخابات نیز مانند ثبت نام محمدرضا باهنر غافلگیر نشدیم، زیرا ما 
حزب هستیم و دارای تشکیلات هستیم و شرایط را رصد می کنیم. با پیش ثبت 
نام ها فرصت ۶ ماهه ای به شورای نگهبان برای بررسی صلاحیت ها داده می شود 

که از آن استقبال می کنیم.
بادامچیان در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه بسیاری بر این باور هستند که 
قانون جدید انتخابات منجر به کاهش مشارکت شده، اذعان داشت: اگر در گذشته 
اصلاح طلبان بیشتر ردصلاحیت شدند، تقصیر خودشان، مواضع و عملکردشان 
بوده است. وی در پاسخ به سوال خبرنگاری در خصوص دو دسته شدن گروه های 
اصلاح طلبی، گفت: جبهه اصلاحات بیانیه داد که مرحله پیش ثبت نام ها منجر 
به محدود شدن حضور چهره ها می شود، در حالی که این غلط است زیرا از همه 
مردم و گروه ها برای ثبت نام دعوت عام به عمل آمد. در عین حال که باید بگویم 

اصلاح طلب ها دودسته که خیر چندین دسته شدند.
بادامچیان افزود: در این میان یک گروه از اصلاح طلبان هســتند که بســیار 
سیاسی هستند و سرلیست آنها محمدجواد ظریف است. بخش دیگری هستند که 
سرلیست آنها مجید انصاری و کمالی هستند که می روند و ثبت نام می کنند که به 
نوعی همراه هستند. همچنین گروهی از آنها ثبت نام کردند و می خواهند با نفرات 
جدید و سفید شرکت کنند. گروهی تندرو هم هستند که عملًا به دنبال خودکشی 
سیاسی هستند و تمایل ندارند حضور سیاسی داشته باشند که نمی توانیم به آنها 
موضوعی را تحمیل کنیم. دبیرکل حزب موتلفه اسلامی در خصوص افراد ثبت 
نام کننده حزب موتلفه در پیش ثبت نام ها با ذکر آمار تفکیکی، تشــریح کرد: در 
حزب و به دوســتان استان ها گفتیم ضمن احترام به نمایندگان فعلی که تا هفت 
مرداد ۱۴۰۳ نماینده مجلس هستند، از خود حزب موتلفه هر فردی که واجد شرایط 
است، خودش را معرفی کند که حدود ۲۰۰ نفر شدند. در عین حال خواستیم که 
دوستان، افراد صاحب عنوان و ذی نفوذ ارزشی را معرفی کنند که آنها هم معرفی 
شدند. در مجموع از سراسر کشور عناصر آماده تشکیلاتی داریم که ثبت نام کرده 
و نزدیــک صــد و خرده ای هم از افراد حوزه انتخابیه های مختلف که در رابطه با 
حزب موتلفه هستند، ثبت نام کردند. وی ادامه داد: در عین حال نزدیک به ۵۰ نفر 
از نمایندگان ادوار مجلس و ۹۰ نفر هم از نمایندگان حاضر مجلس که با حزب 
موتلفه اسلامی در تماس هستند، در پیش ثبت نام ها حضور یافتند که حدود ۵۰۰ 
نفر در رابطه با تشــکیلات حزب موتلفه ثبت نام کردند. دبیرکل حزب موتلفه 
اسلامی در خصوص انتخاب افراد شایسته در درون حزب، تاکید کرد: افراد اصلح 
را بعد از بررسی شایسته ها انتخاب می کنیم. بادامچیان با اشاره به تعدد افراد تحصیل 
کرده در کشــور و نیاز شورای نگهبان به فرصت بیشتر بررسی ثبت نام کنندگان، 
اذعان داشت: جامعه ما اکنون دارای ۲۰ میلیون نفر افراد دارای مدارک دانشگاهی و 
حوزوی است و اگر ده درصد آنها هم احساس وظیفه کنند و در انتخابات شرکت 
کنند، چگونه شورای نگهبان در ۲۰ روز صلاحیت ها را بررسی کند؟ حضور ۴۹ 
هزار نفر در پیش ثبت نام ها که بی سابقه بود گواه همین مدعا است، لذا الان هم 
کار خوبی است که شورای نگهبان در زمان کافی صلاحیت ها را بررسی می کند و 
افراد واجد صلاحیت را معرفی و برای انتخاب در اختیار ملت بگذارد. بادامچیان 
گفت: حضور ۴۹ هزار نفر در پیش ثبت نام ها لبیک به موضوع مشــارکت مقام 

معظم رهبری بود که صورت گرفت و قطعاً رقابت گسترده ای خواهیم داشت.

سرویس سیاسی - عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
به بیان توضیحاتی شرایط واردات خودروهای خارجی کارکرده پرداخت.

رضا تقی پور عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در 
برنامه تلوزیونی تهران بیســت با موضــوع واردات خودروهای کارکرده گفت: 
معتقدیم با واردات خودروهای کارکرده شــرایط بــازار خودرو تا حدودی آرام 
خواهد گرفت. بحث خودرو از همان روزهای ابتدایی شکل گیری مجلس یازدهم 

به موضوع ساماندهی بازار خودرو ورود کرد.
وی در ادامه بیان کرد: قطعا امروز واردات خودروی نو و کارکرده به کاهش 
التهاب بازار کمک خواهد کرد. بر اساس برآوردها در سال حدود ۱ میلیون ۶۰۰ 
هزار خودرو نیاز واقعی کشــود اســت که در ۵ الی ۶ سال اخیر ۵۰۰ تا ۶۰۰ هزار 
کسری عرضه خودرو داشته ایم و این اختلاف  باعث بروز این شرایط شده است.

وی ادامه داد: تولید داخل باید افزایش پیدا کند که طی این سال ها این امر به 
دلایلی محقق نشده و راه کار فوری واردات خودرو است. مجلس بحث واردات 
خودروهای نو و کارکرده را مصوب کرده و امیدواریم  با قول وزیر صمت که گفته 

اند اقدامات لازم برای واردات خودرو نهایی شده، واردات به زودی آغاز شود.
وی در ادامه بیان کرد: آئین نامه واردات خودروهای کارکرده هنوز در هیات 
دولت مصوب نشده است. ما ۳ سال است که در کمیسیون صنایع بر سر این آئین 
نامه در حال رایزنی با بانک مرکزی هستیم و برای بانک مرکزی نباید مشکل باشد 
که به ارز موجود در خارج از کشور را شناسنامه بدهد، اگر با این ارز کالایی مثل 

خودرو خریداری شود می تواند به کشود وارد شود و این اتفاق باید بیفتد.
تقی پور ادامه داد: ارز با منشا خارجی  و حساب سپرده ارزی دو منبع برای 
خرید این خودروها شناســایی شــده اســت. این ارز به اصطلاح از بازار کشیده 
نمی شــود.عضو کمیســیون صنایع مجلس افزود: وزیر صمت اعلام کردند که 
ثبت ســفارش برای ۱۰۰ هزار خودرو انجام شــده است. قبلا سخت گیری های 
برای سطح استاندارد خودرو بود که در داخل دولت حل شد، قاعده این است که 
خودرویی که در خیابان های کشورهای اروپایی تردد می کند و استاندارد لازم را 
هم دارد آنقدر سخت گیری کنیم و برای ورود به کشورمان آن را استاندارد ندانیم، 

خوشبختانه این مشکلات حل شده است. 
این نماینده مجلس یازدهم توضیح داد: بخشی از این خودروها هم به کشور 
وارد شده ولی به دلیل همین سخت گیری ها در گمرگات باقی مانده که امیدواریم 
هر چه زودتر ترخیص شوند. مهمترین مشکل ما برای واردات خودرو منشا ارز  
است و اگر حل شود این واردات عملیاتی می شود. تقی پور با بیان اینکه در این 
آئین نامه بر واردات خودروهای اقتصادی تاکید شده است افزود: ما به دنبال حل 
مشکل مردم هستیم و به همین دلیل بر واردات خودروهایی تاکید شده که عموم 
مردم توان خرید آن را دارند. با این آیین نامه هدف ما این است که نگاه به خودرو 

سرمایه های نباشد.

بانکی پور عضو کمیسیون فرهنگی مجلس  :

نمایندگان می توانند رأی 
به لایحه حجاب را پس بگیرند

معاون اجرایی رئیس جمهور:

به خاطر آرامش کشور سکوت 
می کنیم

بادامچیان دبیرکل حزب موتلفه:

پیش  ثبت نام انتخابات مجلس فرصت 
بررسی صلاحیت ها را افزایش داد

تقی پور عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

واردات خودروی نو و کارکرده قطعا به 
کاهش التهاب بازار کمک خواهد کرد

 

سرویس سیاســی - عضــو کمیسیون امور 
داخلی کشور و شــوراها مجلس شورای اسلامی 
به بیان توضیحاتی درباره آئین نامه واردات خودرو 

کارکرده خارجی پرداخت.
جلال رشــیدی کوچی عضو کمیسیون امور 
داخلی کشور و شــوراها مجلس شورای اسلامی 
در برنامــه تهران بیســت در خصــوص واردات 
خودروهای کارکرده گفت: حتما اگر دولت واردات 
خودروهای نو و کارکرده را درست انجام دهد قطعا 
باعث کاهش قیمت می شــود، البته دولت تاکنون 

در زمینه واردات خودروهای نو موفق نبوده است.
رشیدی کوچی در ادامه بیان کرد: بعد از مصوبه 
مجلس بــرای واردات خودروهای خارجی قیمت 
لندکــروز که ۲ ماه پیــش ۴ میلیارد بود به ۲ میلیارد 
کاهش یافته است.  اگر واردات درست انجام شود و 
مردم خودروها را در کف خیابان ها و جامعه ببینند 
باز هم شــاهد کاهش قیمت خواهیم بود. رشیدی 
کوچی در ادامه بیان کرد: در آئین نام جدید واردات 
خودروهای  کارکرده خارجی ۳ تغییر اساسی اعمال 
شــده شــرط یک میلیارد دلار حذف شده، حجم 
موتور و ســقف دلاری  هم حذف شده و اشخاص 
حقیقی هم می توانند اقدام به واردات خودرو کنند.

در این آیین نامه هیچ اشاره ای به حجم موتور نشده 
وقتی هیچ اشاره ای نشده یعنی می توان با هر حجم 
موتوری اقدام به واردات کرد و ســقف قیمت هم 
تعیین نشــده است. این آئین نامه که توسط وزارت  
نوشته شــده کامل است و می تواند به راحتی بازار 
را از انحصار خارج کند. هر فرد حقیقی با اســتفاده 
از کــد ملی اش می تواند با ثبت ســفارش از محل 
سپرده ارزی خود و بعد از تایید بانک مرکزی اقدام 
بــه واردات خودروی خارجی کند. از همان ابتدا در 
بحث ارز بــرای خودروهای نو هم روی آن بحث 
داشتیم اما وقتی یک میلیارد دلار ارز را برای واردات 
خودرو گذاشته ایم عملا خواسته ایم افسار واردات 
را در دســت خود اشخاص  تاثیر گذار در واردات 
نگه داریم.رشیدی کوچی در ادامه بیان کرد: اگر می 
بینید در حال حاضر ۹ ماه از قانون تســهیل واردات 
خودروهای نو گذشــته  و قطره چکانی خودروها 
وارد می شود دلیلش همین مسئله است. ما در مسئله 

ارز ابتدا باید ارز خانگی را فعال کنیم و بر اساس آمار 
غیر رسمی گفته شده در خانه های ایرانی ها بین ۸۰ 

تا ۱۰۰ میلیارد دلار پول وجود دارد.
وی ادامه داد: این دلارها به بازار نمی آید چون 
مردم آنها را به عنوان پس اندازه در نظر گرفته اند و 
علاوه بر این اعلام کرده ایم که هر شــخصی بیش 
از ۲ هزار تا ۲ هزار و ۵۰۰ دلار ارز داشــته باشــد به 
عنوان قاچاق محســوب می شــود و با این افراد به 
عنوان مجرم برخورد می شود، این موضوع باید حل 
شود زیرا بســیاری از مردم پس انداز ارزی خود را 
که اصطلاحا به آن ارز توبالشــی گفته می شــود را 
به بانک ها نمــی برند. این نماینده مجلس یازدهم 
توضیــح داد: مردم حاضرند برای خودروی خوب 
ارزشــان را هزینه کنند ولی به شرطی که برای آنها 
پیگرد نداشته باشد. شرکت های که هم اکنون خودرو 
مونتاژ می کنند ارز می گیرند قطعات وارد می کنند 
و اینجا ســرهم می کنند و بعد ماشــین را به ریال به 
مردم می فروشــند،  آنها چطور این ریال را دوباره 
بــه ارز تبدیل می کنند و اقدام به واردات می کنند؟ 
آنها ایــن ارز را در رینگ صادراتی تبدیل می کنند.
وی ادامــه داد: بانک مرکزی یا دولت باید فراخوان 
بگذارد و شــرکت های خصوصی  که در خارج از 
کشور حضور دارند و طبعا ارزشان هم در خارج از 
کشور وجود دارد ارزشان را تبدیل به خودرو کنند و 
ما فقط نظارت بر واردات داشته باشیم یعنی بحث ارز 
را از بانک مرکزی به مردم و شرکت ها منتقل کنیم. در 
این آیین نامه تقریبا تمام استانداردها توسط شرکت 
ملی استاندارد پذیرفته شــده است. وی در ادامه با 
بیان اینکه خودروی ۲۰ هزار دلاری خارجی گران 
نیســت ادامه داد: منظور من در سطح جهانی است، 
خودروی ۲۰ هزار دلاری در سطح جهان خودروی 
اقتصادی محسوب می شود ولی ارزش پول ما پایین 
اســت. عموم مردم ما هم خودروی ۲۰ هزار دلاری 
مــی خرند زیرا ۷۰۰ تا ۸۰۰ میلیون معادل همین ۲۰ 
هزار دلار اســت. وی ادامــه داد: ما باید تعریفی از 
خودروی لوکس داشــته باشیم. ضمن اینکه دولت 
تعرفه واردات بــرای واردات تعیین کرده و هر چه 
قیمت خودرو پایین تر باشد تعرفه واردات کمتری 
مــی پردازد، تعرفه می تواند واردات را کنترل کند و 

دولت هــم از ۷۰ تا ۸۰ درصد تا ۱۷۰ درصد تعرفه 
تعیین کرده است. این عضو کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراها ادامه داد: بهترین روش کنترل تعیین 
تعرفه واردات است. در حال حاضر با ۱۵ تا ۱۷ هزار 
دلار می توان خودروهای بســیار خوب خارجی را 
وارد کشور کرد که این خودرو نهایتا ۱ و نیم میلیارد 
برای فرد تمام می شود،  اگر دولت تعرفه را کاهش 
دهد می توان با قیمت پایین تر هم خودرو وارد کرد.

این نماینده مجلس یازدهم توضیح داد: هدف 
ما این است که افراد هدفشان ار خرید ماشین اقدام 
ســرمایه ای نباشــد، به عنوان مثال فوتبالیست ها 
لندروور ۳ میلیــاردی را وارد کردند و قیمت آن را 
۱۰۰ میلیارد تعیین کرده اند. اگر واردات خودروهای 
خارجــی به اندازه باشــد هیچ وقــت خودروی ۳ 
میلیاردی ۱۰۰ میلیارد نمی شود. وقتی بازار رقابتی 

شود خودرو از حالت سرمایه ای خارج می شود.
این نماینده مجلس ادامه داد: وقتی بازار اشباع 
شــود، قیمت خودرو بالا نمی رود. وقتی واردات 
انجام شــود خواه ناخواه بــه صورت پلکانی روی 
تمــام قیمت ها تاثیر می گذارد. وقتی با ۸۰۰ میلیون 
بتــوان تویوتا کرولا ۲۰۲۰ بتوان خرید آیا بر قیمت 
خــودروی داخلی تاثیر می گذارد یا خیر؟وی ادامه 
داد: وقتی واردات درســت انجام شــود و عرضه و 
تقاضا متناسب شود، افراد برای مصرف خود خودرو 

وارد می کنند.

رشیدی کوچی عضو کمیسیون امور داخلی کشور:

واردات درست انجام شود، کاهش قیمت خودرو خواهیم داشت
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